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تله پزشكي براي باروري 
 دختران زير 18 سال 

و بالاي 35 سال!
   مهدي نيك ضمير 

ب��ا ب��الا رفت��ن س��ن ازدواج يكي از نخس��تين 
عارضه هايي كه گريبانگير فرد و جامعه مي شود، 
مسئله فرزندآوري است. بديهي است وقتي زني 
در سن بالاي 30 سال يا حتي در 40 سالگي ازدواج 
مي كند، چندان فرصتي براي داش��تن فرزندان 
بيشتر ندارد و در نهايت بتواند دوران باروري خود 

يك يا دو فرزند در طول زندگی اش بياورد. 
اما ازدواج در سن مناسب فرصت بهتر و مناسب تر 
و بارداري ه��اي ايمن تر و ب��دون دغدغه تري را 
فراهم م��ي آورد، به گونه اي كه ب��ه گفته جريان 
غالب پزشكي در كشور، بارداري هاي زير 18 سال 
و بالاي 35 سال مي تواند ريسك ابتلا به بيماري 
در جنين را افزايش دهد و مادر هم دوران بارداري 

سخت تري را تجربه مي كند. 
با وجود اين، محدود ك��ردن دوران باروري زنان 
به 18 تا 35 س��الگي در عمل فرص��ت باروري را 
از زنان مي گيرد؛ چه زناني كه در س��ن مناسب 
ازدواج مي كنن��د و چه آنهايي كه ب��ه هر دليلي 
نتوانسته اند در س��ن مناسب ازدواج كنند، حتي 
مي توان گفت يكي از موانع ازدواج و تجرد قطعي 
دختراني كه از 30 سالگي عبور كنند، همين باور 
رايج در رابطه با عدم امكان باروري در سنين بالاتر 
از 30 يا 35 سالگي است. در حالي كه بسياري از 
پزشكان غربي چنين نگاهي ندارند و جريان غالب 
پزشكي در كشور ما چنين حساسيتي را در رابطه 
با ممنوعيت باروري زنان در سنين قبل از 18 و 

بعد از 35 سالي ايجاد كرده است. 
بر اس��اس برخي كنوانس��يون هاي بين المللي، 
اگرچه كودكان زير 18 س��ال حق ازدواج ندارند 
اما داش��تن رابطه جنس��ي براي آن��ان ممنوع 
نيست! فارغ از نادرستي و عجيب نمودن چنين 
ديدگاهي و تبعات اجتماع��ي و فرهگي خاصي 
كه چنين نگاه��ي به دنبال دارد، اما ش��اهد آن 
هستيم كه در دنياي غرب بسياري از نوجوانان 
به واسطه روابط خارج از ازدواج باردار مي شوند؛ 
بارداري هايي كه از يك س��و براي ش��ان شرايط 
س��قط خودخواس��ته فراهم می كند و از سوي 
ديگر هم آنها مي توانند فرزندشان را نگه دارند و 
والدين و دولت از اين كار حمايت مي كنند. اين 
در حالي اس��ت كه اگر بارداري ب��راي افراد زير 
18 س��ال عوارض دارد، چرا نبايد از رفتارهايي 
كه منجر ب��ه بارداري ه��اي زودرس در چنين 
سنيني مي شود، جلوگيري كرد؟ از سوي ديگر 
بارداري از مسير تشكيل خانواده و برخورداري 
از حمايت هاي روحي و عاطفي اعضاي خانواده و 
از آن مهم تر همسر طبيعتاً وضعيت مناسب تر و 
دوران خوشايندتري را براي فرد تضمين مي كند 
اما ب��ارداري خارج از محيط خان��واده در دنياي 
غرب آسيب هاي روحي- رواني جبران ناپذيري 
را به دختران نوجواني كه در جريان فساد موجود 
در جامعه غربي به چنين شرايط دچار مي شوند، 

به بار خواهد آورد. 
از س��وي ديگر بارداري زنان بالاي 40 سال هم 
در دنياي غ��رب امري پذيرفته ش��ده اس��ت و 
حتي خيلي وقت ها در اخبار رسانه ها با مواردي 
از ب��ارداري و زايم��ان خانم هاي مس��ن مواجه 
مي ش��ويم. در غرب فرزنداني ك��ه از زنان بالاي 
40 سال به دنيا مي آيند، گلدن بيبي يا كودكان 
طلايي نامگذاري مي ش��وند. پس نه فقط كسي 
از بارداري اين خانم ها جلوگيري نمي كند بلكه 
با مراقبت بيش��تر و تحت نظر قرار دادن آنها، به 
اين زنان هم امكان باردار شدن و داشتن تجربه 
مادري داده مي ش��ود. اين در حالي است كه در 
كشور ما غالب متخصصان زنان و زايمان، خانم ها 
را از بارداري در س��نين بالاي 35 سال و كمتر از 
18 س��ال منع مي كنند. اين به اين معناست كه 
ما فرصتي طلايي را براي اصلاح س��اختارهاي 
جمعيتي مان از دس��ت مي دهيم و از يك س��و 
امكان زايمان و باروري دختران مان در س��نين 
كمتر از 18 س��ال را از آنها مي گيريم و از سوي 
ديگر با مح��دود كردن ب��ارداري و زايمان براي 
افراد بالاي 35 س��ال، نه فقط ام��كان بارداري و 
مادر شدن زنان مان را در اين سنين از آنها سلب 
مي كنيم بلكه با ايجاد مانعي فرهنگي بر سر راه 
دختراني كه هنوز با وجود رس��يدن به س��نين 
بالاي 30 س��الگي ازدواج نكرده ان��د، اين گروه 
از دختران را به تجرد قطع��ي نزديك مي كنيم 
چراكه اي��ن باور وج��ود دارد كه اي��ن دختران 
نمي توانند باردار و مادر ش��وند و اين مسئله به 
طور قطعي در ازدواج و انتخاب شدن آنها اثرگذار 
خواهد بود. بر اين اس��اس مي بينيم كه چگونه 
مؤلفه هاي فرهنگي و فرهنگ وارداتي غربي حتي 
در مسائل پزشكي ما اثر مي گذارد و چگونه مانع 
از وقوع ازدواج می شود و بر مؤلفه رشد جمعيت 
كشورمان اثر مي گذارد، پس بايد كمي آگاهانه تر 

با اين مسائل مواجه شد. 

جمعیت پایدار

آقاي دكت�ر افتخاري! مصوب�ه ترويج عفاف 
و حجاب ش�وراي عالي انق�اب فرهنگي در 
سال1384 براي 26دستگاه تكاليف ايجابي 
تعيين مي كند؛ تكاليفي براي فرهنگ سازي و 
ذائقه سازي و تعميق باورها كه اگر دستگاه ها 
در اين زمينه كارش�ان را درست انجام داده 
بودند و باورها و نظام ارزشي دختران و پسران 
ما از همان كودكي به درستي چيده شده بود، 
وقتي با فض�اي مجازي رس�انه اي، تبليغات 
و هجمه ه�ا علي�ه حج�اب و عف�اف مواجه 
مي شدند، كمترين آسيب را مي ديدند و رفتار 
و پوششي معقول را از آنان مي ديديم. از نگاه 
ش�ما به عنوان مدرس دانشگاه و پژوهشگر 
حوزه مدولباس چه اتفاقي افتاده اس�ت كه 
امروز در جامعه با خانم هايي مواجهيم كه به 

طور علني روسري هاي شان را برمي دارند؟
نكته اي كه وجود دارد اين است كه تا قبل از سال84 مد 
يك تابو بود و قبح داشت تا اينكه رهبري به اين مسئله 
ورود كردند و جمله حكيمانه اي را فرمودند كه »من خودم 
موافق و طرفدار مدم اما مدي كه برخاسته از داخل و ريشه 
در فرهنگ ايراني- اسلامي داشته باشد.« اين سخن بسيار 
درست و بجا بود و بعد از آن بود كه كارگروه ساماندهي 
مدولباس ش��كل گرفت، اما ما بايد بپذيريم كه پوشش 
مردم در طول تاريخ و در هر كشوري، ريشه در فرهنگ 
آن كش��ور دارد و فرهنگ هم متأثر از خرده رويدادها و 
اتفاقاتي است كه در سطح جامعه در زمان مورد نظر شكل 
مي گيرد. اين نكته اي اس��ت كه من براي تعريف اينكه 
چرا به يك جايي مي رس��يم، مي توانم به آن اشاره كنم. 
سؤال من اين است كه چه كار فرهنگي را در اين 40سال 
انجام داديم كه امروز به نقطه اي رسيده ايم كه براي مان 
ابهام ايجاد شده در جاي درستي ايستاده ايم يا نه! و چه 

تعاريفی كرده ايم. 
از نگاه آسيب شناسي، ريش�ه مشكل را در 

كجا مي بينيد؟
بزرگ ترين آسيب شناسي كه به نظر من وجود دارد اين 
است كه كس��اني كه در حوزه عفاف و حجاب تخصص 
نداش��تند و بلد نبودند، وارد اين عرصه ش��دند. از همان 
ابتدا و در مباني نظري اختلافات علمي ش��ديدي وجود 
دارد. الزاماً عفاف با حجاب گره نخورده اس��ت. هر كس 
كه حجاب دارد، عفيف نيست و برعكس، ما با در كنار هم 
آوردن اين دو واژه و مباحثي ك��ه پيش آورد و روندهاي 

آزمون و خطايي در اين حوزه مواجهيم. 
اينكه لزوماً هر فرد بدحجابي عفيف نباشد، 
نكته درس�تي اس�ت ام�ا بازنماي�ي افراد 
بدحجاب در جامعه س�طحي از ناهنجاري 
را به نمايش گذاشته اس�ت كه با عنايت به 
قانون حجاب در كشور، شايسته يك كشور 

اسامي نيست. 
 بحث من اين است كه اگر ما ناهنجاري هايي را در سطح 

جامعه مي بينيم، اين ناهنجاري ه��ا به تدريج در جامعه 
ايجاد شده است و با هيچ دستورالعملي از بين نمي رود به 
جز با كار فرهنگي و به همان صورت تدريجي. پس به جاي 
برخوردهاي آني و پلمپ كردن مغازه هايي كه لباس هاي 
ناهنجار عرضه مي كنند، بايد ريشه يابي كنيم ببينيم توليد 
مد در كشور از كجا انجام مي شود. اين عارضه اصلي در اين 
حوزه است و ما چشم مان را به روي اين مسئله بسته  ايم 
و سراغ جايي رفته ايم كه پيش چشم مان است و برخورد 
با آن از همه ساده تر است. در صورتي كه اگر ريشه اي با 

مسئله مواجه نشويم، همين روند ادامه پيدا مي كند. 
شما به عنوان يك فرد دانشگاهي فعال در اين 
عرصه، ريشه هاي بدحجابي در سطح جامعه 
را در كجا مي بينيد و معتقدي�د توليد مد در 

كشور ما در كجا انجام مي شود؟
بخش عمده مد ما وارداتي است و از فرهنگ داخل تأثير 
نمي گيرد، اما اينكه كجا عرضه مي شود؟ بايد بگويم فضاي 
مجازي، مزون هاي زيرزميني و سطح قاچاق، محل عرضه 

مد ماست كه ما به اين سه سطح دسترسي نداريم. 
چرا با اين س�ه س�طح عرضه م�د نابهنجار 

برخورد نمي شود؟
چون دسترسي به فضاي آنلاين خيلي سخت است. ورود 
به مزون هاي زيرزميني خانگي هم خيلي سخت است و 
هيچ نهادي حاضر نمي شود ورود كند و اين حوزه متولي 
خاصي ندارد. سطح قاچاقي هم كه به صورت دستفروشي 
در جاهاي مختلف عرضه مي شود، امكان رديابي و برخورد 
ندارد. اينها يكسري محصول را به مردم ارائه مي دهند كه 
برخورد با آنها پيچيده است و به اين راحتي نمي شود با 
اين سه سطح كه اتفاقاً ريشه عرضه مدي است كه از خارج 
به كشور وارد مي شود، برخورد كرد، بنابراين ما به برخورد 
با فروش��گاه هايي رو مي آوريم كه قانوني كار مي كنند و 
دسترسي به آنها راحت تر است و در واقع مي توان گفت به 

قانونمند ترين شكل كار مي كنند. 
يعني ش�ما با برخورد با فروش�گاه هايي كه 
مدهاي نابهنج�ار عرضه مي كنن�د، موافق 

نيستيد؟!
مطابق قانون، هفته اي 250 تا 300فروش��گاه به خاطر 
عرضه لباس نامناسب پلمب مي شود، در  حالي كه اين 
كار اين شائبه را ايجاد مي كند كه مجريان كار نمي توانند 
روي يكس��ري از بخش ها نظارت درست داشته باشند و 
اين مسئله موجب شده است كساني كه در فضاي آنلاين 
انواع ساختارشكني را مي كنند يا مزون هاي زيرزميني 
خانگي همين طور به كار خود ادامه دهند و هيچ نظارت 
و برخوردي با آنها نمي شود و متولي خاصي براي اين كار 
وجود ندارد، اما براي برخورد با اصناف هم قانون داريم و 

هم با آنها برخورد صورت مي گيرد. 
آقاي دكت�ر اگر مغ�ازه اي لباس نامناس�ب 
و ناهنج�ار عرضه نكن�د كه با آنه�ا برخورد 
نمي ش�ود! برخورده�ا و پلم�ب ش�دن اين 
مغازه ها نش�انه اي از تخلف آنه�ا از قانون و 
عرضه لباس هاي نامناس�ب اس�ت. اينطور 

نيست؟
اصناف لباس هايي را عرضه مي كند كه تقاضا براي شان 
وجود دارد و اگر اين تقاضا را پاسخ ندهند، اين مشتري 
ني��ازش را از طريق ش��بكه هاي عرضه م��د مثل فضاي 
مجازي، ايسنتاگرام، تلگرام، دس��تفروش كنار خيابان 
يا مزون هاي زيرزمين��ي تهيه مي كند. اي��ن يك واحد 
اقتصادي اس��ت و به حياتش فكر مي كن��د و رفتار ما با 
معادلات اقتصادي نمي گنجد. نمي ت��وان از هر زاويه اي 
به يك فع��ال اقتصادي فش��ار آورد. ب��راي حل و فصل 
ريش��ه اي بايد فرهنگ س��ازي كرد و اين فرهنگ سازي 
هم نيازمند كار پژوهشي و ريش��ه اي و برنامه ريزي هاي 

بلندمدت است. 

اين فرهنگ س�ازي و برنامه ريزي بلندمدت 
چگونه بايد انجام شود؟

اينكه بخواهيم يك شبه مش��كل 50 -40ساله را حل 
كنيم، امكانپذير نيست و بعد از مدت كوتاهي ناگزير به 
تغيير رويه خواهيم بود. به نظرم نيروي انتظامي و ساير 
نهادها مي توانند برنامه ريزي مناس��بي براي بحث هاي 
فرهنگي و نظارتي عفاف و حجاب داشته باشند. نقش 
رسانه هم در اين حوزه مهم اس��ت. گاهي ما با افرادي 
مواجه مي ش��ويم كه مي گوين��د به طور مث��ال دختر 
16س��اله من چيزهايي را كه در مغازه هاي سطح شهر 
عرضه مي شود، نمي پسندد و به دنبال لباسي مدرن تر 
و زيباتر و به روز تر هس��تم. اين نشان مي دهد ما قبل از 
هر برخورد سلبي بايد در جامعه فرهنگ سازي كنيم و 
اشراف داشته باش��يم مد چگونه در سطح جامعه ايجاد 
مي شود و چه بخش��ي از آن مورد اقبال قرار مي گيرد. 
امروز ما با مسير پيچيده اي مواجهيم و بايد برنامه ريزي 
بلندمدت داشته باش��يم. با برنامه هاي كوتاه مدت يك 

ساله و دو ساله نمي توان به نتيجه رسيد. 
اشاره درستي به بحث فرهنگ سازي داشتيد. 
به ط�ور نمونه من معتقدم دخت�ر بچه اي كه 
با عروس�ك  بارب�ي و فرهنگ هم�راه با اين 
عروس�ك بزرگ مي ش�ود، بديهي است در 
نوجواني هم دوس�ت دارد شبيه باربي باشد 
و به س�ادگي زير بار آن نمي رود كه چادر بر 
سر كند. اگر بخواهيم مصداقي تر درباره اين 
فرهنگ سازي صحبت كنيم، شما به عنوان 
يك دانش�گاهي و كس�ي كه با دانشجويان 
عرصه مدولباس در ارتباط است، چه نگاهي 

در اين رابطه داريد؟
مثال خيلي خوبي درباره باربي زديد. اگر بخواهيم باربي 
را كنار بگذاريم، بايد ده ها فعال اين ح��وزه را بياوريم تا 
شخصيت سازي و اين شخصيت ها را وارد قصه ها كنند. 
اين فكر مي خواهد و اينگونه نيست كه ما يك عروسك را 
درست كنيم و بگوييم اين به جاي باربي! آنها صنعت شان 

كنار فرهنگ شان كار مي كند. 
همچنانكه باربي تنها يك عروسك نيست و 
بازي، فيلم و انيميش�ن آن هم وجود دارد تا 

شخصيت بچه ها با آن شكل بگيرد. 
شما كارتن باربي را نگاه كنيد، كاري را كه يك دختر 17- 
18ساله لاابالي انجام مي دهد در قالب يك بچه هفت هشت 
ساله آورده اند كه به شكل دوبله ش��ده در پلت فر م ها در 
فضاي مجازي است و در دس��ترس همه هم قرار دارد. با 
اين انيميشن از كودكي بچه ها را با يك شخصيتي كه در 
جذاب ترين حالت ظاهري اس��ت، همراه مي شوند و بعد 
اين شخصيت ذهن بچه ها را هدايت مي كند.  من سال94 
به عنوان يك پژوهشگر از يكي از مسئولان وزارت كشور 
خواستم شبكه »جم« را جمع كنند چراكه به عنوان يك 
پژوهشگر آسيب شناس��ي كرده ام و مي گويم اين شبكه 
براي كش��ور فاجعه است. از س��ال 94 تا الان هفت سال 

مي گذرد، شما نگاه كنيد ببينيد سريال هاي شبكه خانگي 
با سريال هاي جم فرقي دارد يا نه؟ اين در حالي است كه 
ما براي بستن يا كنترل جم راه داشتيم يا مي شد با مديران 
اين شبكه مذاكره كرد كه نبايد يكسري چيزها را توليد 
و پخش كنند. دوبلور هاي اين سريال ها كه همه در ايران 
هستند! اين كار را مي شد 10سال پيش مديريت كرد اما 
امروز به يك تقاضا تبديل شده است و رفتارهاي ناهنجاري 
كه در تركيه و كلمبيا هست را به يك بچه هفت هشت ساله 
داده ايم و اين بچه كه حالا در سنين 18- 17سالگي قرار 
دارد، همان رفتارها را در جامعه تكرار مي كند، چون با اين 
شخصيت ها بزرگ شده اس��ت. يك آمار جالبي به شما 
بدهم، اينكه بخش عمده اي از مردم تركيه س��ريال هاي 
سخيف تركيه اي را كه در شبكه جم براي ما دوبله و پخش 
مي شود، اصلًا نگاه نمي كنند و به خانواده هاي شان اجازه 
نمي دهند اين سريال ها را ببينند، بنابراين ما يك فرهنگي 
را درست مي كنيم كه تأثير آن 10سال آينده خود را نشان 
مي دهد و بديهي است به صورت يك شبه و با حركت هاي 

سلبي نمي توان آن را جمع كرد. 
بنابراين ما نيازمند يك برنامه ريزي بلندمدت 
و استراتژيك هستيم و اگر شخصيت سازي 
مي كنيم بايد به گونه اي باشد كه بچه ها با اين 
قصه و داس�تان ش�خصيت ها بزرگ شوند و 
مثاً عروسك مورد عاقه آنها به سن تكليف 
برسد و روسري و چادر سر كند اما وقتي بچه 
ما با باربي بزرگ مي شود، برايش قابل پذيرش 
نيس�ت كه بخواهد ب�ه يك باره ش�خصيت 
متفاوتي از خودش به نمايش بگذارد! درست 

است؟
دقيقاً، اما هنوز ما در كشورمان نپذيرفته ايم، تغيير فرهنگ 
يك فرآيند زمانبر است و به راحتي هم تغيير نمي كند. 
بايد در اين حوزه كار كنيم و بدانيم اين شخصيت سازي ها 
كار شده است و اگر ما يك شخصيت عروسكي مي سازيم، 
اولاً فكر شده باشد و ثانياً آن را رها نكنيم و برايش برنامه 
بلندمدت داشته باش��يم. اگر شخصيت هايي كه ما براي 
بچه هاي مان مي س��ازيم ب��ا خارجي ها مقايس��ه كنيد، 
مي بينيد يا زش��ت هس��تند يا لمپن يا عجيب و غريب! 
در حالي كه بچه ها با اين ش��خصيت ها زندگي مي كنند 
اما ما راحت از س��اختارهاي فرهنگي مان مي گذريم. به 
طور مثال ما اين همه تيپ هاي ش��خصيتي در 20سال 
كلاه قرمزي درست كرديم، ولي بعد اين را جمع كرديم! 
بحث هزينه هم مهم است. س��ال 97 من در فراكسيون 
زنان مجلس از دبيركارگروه ساماندهي مدولباس بودجه 
اين حوزه را س��ؤال كردم و متوجه ش��دم هزينه يكي از 
هفته هاي مد دنيا كه س��الي دو بار در بسياري كشورها 
برگزار مي شود و جريان هاي مد دنيا را درست مي كنند، 
بودجه يك بار برگزاري اش چندين برابر بودجه س��الانه 
وزارت ارشاد اس��ت. در چنين شرايطي نمي توان انتظار 
داش��ت كار فرهنگي دنباله داري انجام ش��ود و در برابر 

هجمه هاي موجود اثرگذار باشيم. 

حوزه عفاف و حجاب تاکنون دست غیرمتخصص ها بوده است

بايد بدانيم تغيير فرهنگ 
زمانبر است و به  راحتی 

تغيير نمی كند. بدحجابی های 
امروز در جامعه معلول 

سال ها كم كاری در حوزه كار 
فرهنگی است و همان طور 

كه يك روزه و يك ماهه 
ايجاد نشده است، ظرف 

مدت زمان كوتاه و با كارهای 
مقطعی از بين نمی رود

با وجود سپري شدن 16سال از مصوبه ساماندهي مدولباس، جريان مدولباس در كشور ما 
هنوز هم وارداتي است و همين وارداتي بودن موجب شده است با آسيب هاي متعددي در 
حوزه مدولباس دست و پنجه نرم كنيم. واقعيت اين است كه سبك و سياق امروزي كالاي 
حجاب اگر چه توانس�ته بخش�ي از جامعه را به خود جذب كند اما بخش هاي ديگر جامعه 
در حوزه پوشش و پوش�اك ايراني- اس�امي كمتر با طرح هاي خاقانه مواجه مي شوند و 
نتوانس�ته ايم با عرضه مد ايراني- اسامي، ذائقه نسل جوان را پوش�ش دهيم و آنها را به 

داشتن حجاب و پوشش ترغيب كنيم، اما در اين خلأ ش�كل گرفته جريان هاي مدولباس 
زيرزميني فعالند و از رهگذر فضاي مجازي، لباس ها و پوش�ش هاي ناهمخوان با فرهنگ 
ايراني- اس�امي را در جامع�ه رواج مي دهن�د. در واقع تقصير بخش�ي از بدحجابي هاي 
ش�كل گرفته در س�طح جامعه به خلأ فرهنگ س�ازي و كار فرهنگي براي تعميق باورها و 
بخش ديگري از آن به خلأ ارائه طرح ه�اي جذاب و خاقانه پوش�ش در عرصه مدولباس 
بازمي گردد و در خال اين كم كاري هاي داخلي با فعاليت هاي گسترده و ساماندهي شده 

از سوي دنياي غرب مواجهيم تا بازار مصرفي را براي كالاهاي توليدي و همچنين فرهنگ 
خودشان در كش�وري همچون ايران با تمام س�وابق فرهنگي و تاريخي ايجاد كنند. براي 
واكاوي چالش هاي عرصه مدولباس و تكاليفي كه طبق مصوبه گسترش راهكارهاي حجاب 
و عفاف ش�وراي عالي انقاب فرهنگي بر عهده اصناف و دس�تگاه هاي فرهنگي كش�ور 
است، سراغ دكتر مجيد افتخاري، استاد دانشگاه و محقق و پژوهشگر مدولباس مي رويم 
و با وي كه عضو هيئت مديره اتحاديه پوش�اك تهران نيز اس�ت، به گفت وگو مي نشينيم. 

گفت وگوي »جوان« با پژوهشگر عرصه مدولباس 

فضای مجازی، مزون های زيرزمينی و قاچاق، محل عرضه مد ماست

زهرا چيذري 

پرونده
گسترش فرهنگ عفاف و حجاب
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